
Sklepi posvetovanja o stanovanjskih vprašanjih v Ljubljani

PospeševanJe
stanovanjskega gradbeništva

Na pobudo Stalne konference mest so kneli 27. io 28.
maja v Ljubljani posvetovanje o stanoivanoskih vpraša-
njih, ki se je končalo zelo uspešno. Obravnavali so dostl
vprašanj s tega področja, sklepi pa, kt jih je plenum na
koncu spreje], pomettijo trdno podlago za bodoče delo pri
reševanju stanovanjskega vprašanja.

Glede dražbenega upravljanja
stanovanj so v sklepih ugotovili,
da veljavni predpisi s tega pod-
ročja več ne zadostujejo. Praksa
je pokazala, da morajo biti bišnt
sveti glavni organi društvenega,
upravljanja stanovanjskih po-
slopij. Stanovanjske nprave je
treba spremeniti v tehnične in
administrativne servise, ki bo-

do opravljali posle, ki jim jih bo-
do zanpali hišni sveti, njibove
npravne dolžnosti pa naj pre-
idejo na organe Ijndskega odbo-
ra. Delokrog stanovanjskih skup-
nosti se lahko razširi, taJto da ne
bo obsegal sarao sianovanjskih,
temveč tudi razna druga vpra-
šanja, ki so važna za življenje
državljanov v določeni skupini
hiš (otroški vrtci, parki, proda-
jalne itd.).

Da bi se izboljšalo vzdrževa-
Bje stanovanjsJdh poslopij, je
treba bo]j natančno določiti, ka-
tera popravila spadajo v breme
stanovalcev, katera pa v breme
hiSnega sveta. Na posveUhvanju
8o ngotovili, da za adaj še ni po-
gojev za ovedbo »ekonornske na-
jemnine«, temreč naj najemnina
samo omogoči poravnati slroSke
opravljanja in vidrževanja.

Fimmsiranje sttraovanjske
• gradnje

Ker je uvedba sfcladov in pri-
spevka na pla£ne sklade pome-
nila pomemben napredek v me-
todl finansiranja stanovanjske
gradnje, so bili na posvetovanju
mnenja, da naj bi družbena sred-
stva še vnaprej ostala glavni vir
iinansiranja stauovanjske grad-
nje. V tctn smislu je treba teži-
ti, da se poveča stopnja prispev-
ka na plačne skJade na približno
17 •/», v skladu z razvojeni grad-
bene proizvodnje in naše eko-
nomike v celoti.

Razen tega so v sklcpih po-
ndarili, da je treba bolj mobili-
zirati tudi drnga sredstva. Pri
teni se v prvi vrsti mislild na
privatna sredstva državljanov,
ki se zbirajo po slanovanjskih
^adruph, sre4*fa-s poijeiij in
proračunpkih ustanov. Pri dode-
Ijevanjn kredita iz skJadov je
treba upoštovati taJke primcre,
kjer daje potroSek razpoložljivih
družberrih sredstcv pri gradnji
stauovaaj čim večji učinek.

S tem v zvezi so v skiepih po-
ndariii, da ima pospešitev grad-
bene praizvodnjc odločilen po-
men za reSevanje stanovanjske-
ga vprašanja. Treba je nvajati
iiidastrijske metcde graditve, pri
čemer naj bi velika mesta pred-
njačila.

Prvi pomembncjši nkrep v tej
•meri bi moralo biti izboljšanje
prcizvodnje gradbenega materi-
ala, opreme in rasnib naprav.

Da bi izpolnili povečani pro-
Braan stanovanjske gradnje, Je
neobhodno potrebno povečali
prodzvodnjo materiala in o-pre-
me, da bi pa pocenili in pospc-
£Ui gradnjo, J« treba ovesti no-
ve, bo!j ekonoanične roateriale,
naprave, mehanizacijo itd. (votla
•peka, elemeatl iz betooa, lahke

in drage vrste betona, lesene in
druge lahke plošče, tipizirana
vrata in okna, sanitarni koJn-
pleti, mehanizacija za gradbena
podjctja, zlasti pa za opravljanje
obrlnih del). Treba. je čimprej
izdelati predpise o standardih in
tipih raateriala, opreme, meha-
nizacije in orodja. Hkrati je tre-
ba razvijati proizvodnjo sodob-
nega in ekonomičnega pohištva.

Pri sami gradnji je treba do-
seči večjo mehanizacijo del, ta-
ko pripravljalnih kakor tudi zl-
darskih. zlasti pa obrtnih, ker
predstavljajo ozko grlo v grad-
nji stanovanj, tako v poglcdu
časa kakor tudi glede cene. Na
posvetovanju so bili tndi mne-
nja, da je treba posvetiti večjo
pozornost strokovni izobrazbl
gradbenih delavccv in zagotoviti
večji do<o>k nčencev.

Orgonizacijske pripiave
Ker je stanovanjska gradnja

najtesneje povezana s komunal-
nimi deli vsakega kraja, jc nuj-
no potrebno z organiziranjem in
krepiitivijo nstreznih služb po-
spešiti nrbanistično planiranje,

sestavljanje načrtov in realiza-
cijo. Glede arhitektonskcga pro-
jektiranja so na posvetovanju
postavili zahtevo, da se mora
prilagoditi ne samo našim potre-
bam, temveč tudi našim tehnič-
nim in gospodarskim možnostim.
V ta namen je treba predpisati
normative površin in opreme
stanovanj, ki bi zagotovili dolo-
ieni minimum higiene in udob-
nosli stanovanja. Graditcv ne-
racionalnih stanovanj iz druž-
benih sredstcv je treba prepre-
čiti z izboljšanim delom rcvi/ij-
skih komisij.

Posvetovanje Je dalo priporo-
Cilo, naj bi pri graditvl stano-
vanj bolj osredotočili izdeiavo
načrtov in gradnjo stanovanjskih
blokov.

Sklepi, kl jih je sprejelo po-
svetovanje, niso obvezni. O vsch
teb priporoiilih morajo odločati
astrezni Izvoljeni organl. Toda
dclovni pomenek širokega kroga
državljanov, ki tako ali drugače
sodelujcjo pri reševanjn stano-
vanjskega vprašanja in ki so ga
ostvarili na tera posvetovanju,
bo nedvomno vplival na smer
naše bodoče stanovanjske poliii-
ke. V tem sraislu pomeni to po-
svetovanjc preobrat V razvoju
našega stanovanjskega gospodar-
stva.
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